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 المستخلص 

هدفت الدراسة الحالية إلى الكشف عن إمكانية التنبؤ بالصمود النفسي والتفاؤل من خلال الذكاء       

والكشف عن الفروق بين أفراد العينة في   ، العزيز طالبات جامعة الملك عبدعينة من الروحي لدى 

الحالة  -الجامعي )التخصصمتغيرات الدراسة والتي تعزى إلى بعض المتغيرات الديموغرافية 

 مت الباحثةاستخد، و( طالبة من جامعة الملك عبد العزيز612تكونت العينة من )، وقد  الاجتماعية(

بدر    إعدادمن  ومقياس الصمود النفسي    (، 2016بشرى إسماعيل )  إعدادمن  مقياس الذكاء الروحي  

الباحثة المنهج    عتمدتاو  (، 2015إيمان سرميني )  إعداد من  ومقياس التفاؤل    (، 2002الأنصاري )

اختبار )ت( ، والبسيط  تحليل الانحدار   الوصفي التنبؤي المقارن وبعض الأساليب الاحصائية منها

الصمود النفسي الذكاء الروحي بكل من مكانية تنبؤ إتوصلت النتائج إلى للعينتين المستقلتين، وقد 

متغير ل  تعزىة في الذكاء الروحي  وجود فروق ذات دلالة إحصائي، كما كشفت النتائج عن  والتفاؤل

، كما كشفت لصالح التخصصات الأدبية والمتزوجات الاجتماعيةوالحالة  الجامعي التخصص

متغير الحالة الاجتماعية ل تعزىوجود فروق ذات دلالة احصائية في الصمود النفسي النتائج عن 

متغير تعزى لة في التفاؤل  وجود فروق ذات دلالة احصائيالنتائج عن  وأسفرت  ،  لصالح المتزوجات

 .والحالة الاجتماعية لصالح التخصصات الأدبية والمتزوجات الجامعي التخصص
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Abstract  

      The present study has aimed at exploring the possibility of predicting 

psychological resilience and optimism through spiritual intelligence for a 

sample of female students at King Abdulaziz University. In addition, it has 

sought to identify the differences existing among the participants resulting 

from changing the demographic variables of the study; namely, the 

students’ academic specialization and social status. The sample consists of 

(612) of female students at King Abdulaziz University. The researcher has 

used the spiritual intelligence scale proposed by Bushra Ismael (2016), the 

psychological resilience measure proposed by Badr al-Ansari (2002), and 

the optimism scale proposed by Eman Sarmeni (2015). The study has 

adopted the comparative predictive descriptive research method and used 

several statistical tools such as Simple Regression Analysis, and T-Test to 

analyze two independent samples. The study has reached several results. It 

has found that it is possible to predict spiritual intelligence through 

psychological resilience and optimism. The results have also revealed that 

there are statistically significant differences in spiritual intelligence among 

the students attributed to the variables of academic specialization and 

social status in favor of literary specializations and married students. It has 

also found that there are statistically significant differences in 

psychological resilience attributed to the variable of social status in favor 

of the married students. The results have also unveiled that there are 

statistically significant differences in optimism attributed to the variables 

of academic specialization, social status in favor of literary specializations 

and married students. 
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